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Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 114 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov O1n 
radiokommunikation. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 12) 
findes i tidenden sp. 1481). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 114 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til folketing s- 
beslutning vedrørende fremtidsforskning [af 
Holst m. fl.]. 

(Forslaget til folketingsbeslutning (nr. 
XVIII) findes i tillæg A. sp. 1121, fremsæt- 
telsen i tidenden sp. 1236). 

Forslaget sattes til forhandling. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Dette socialdemokratiske forslag til folke- 
tingsbeslutning vedrørende fremtidsforsk- 
ning er en genfremsættelse af et forslag, 
som behandledes i forrige folketingssamling. 
Det har i foråret været behandlet i et 
folketingsudvalg, og udvalget har anmodet 
mig om at nedsætte en arbejdsgruppe, 
som kunne nærmere definere og redegøre 

for de opgaver, som en fremtidsforskning 
måtte tage sig af. I den anledning anmodede 
jeg Forskningens Fællesudvalg om at tage 
arbejdet op, og jeg kan meddele, at Forsk- 
ningens Fællesudvalg har taget dette arbejde 
op, og at resultatet af overvejelserne vil 
blive bekendtgjort i en betænkning, som 
må forventes at foreligge omkring nytår. 

Når denne betænkning foreligger, vil den 
naturligvis blive stillet til rådighed for 
folketingets forskningsudvalg, for så vidt 
dette forslag til folketingsbeslutning hen- 
vises til dette udvalg, eller til et særligt 
udvalg, som måtte blive nedsat til behand- 
ling af forslaget. Jeg venter, at der i denne 
redegørelse fra Forskningens Fællesudvalg 
vil ligge visse retningslinjer og vurderinger 
af, hvilke opgaver 'en fremtidsforskning må 
omfatte. 

Der er i bemærkningerne til forslaget 
nævnt nogle eksempler på fremtidsforsk- 
ning; der nævnes trivsels- og miljøproblemer, 
transplantationer, samfundsplanlægning på 
baggrund af befolkningsudviklingen, trafik- 
forskning og enkelte andre emner. Man vil 
nok kunne nævne endnu flere områder, som 
man umiddelbart må formode ville henhøre 
under en fremtidsforskning: jeg nævner 
eksempelvis prognoser vedrørende natur- 
ressourcer, befolkningsstudier, herunder bå- 
de den totale udvikling i befolkningen og 
befolkningsforskydninger på grund af urba- 
nisering o. lign. Et  spørgsmål som udvikling 
af forbrugsmønstre måtte vel også være 
en opgave for fremtidsforskningen. 

Det er vel uden videre klart, at en mang- 
foldighed af undersøgelser af videnskabelig 
karakter angående fremtidens muligheder 
vil kunne være af afgørende betydning for 
offentlig og privat planlægning. De væsent- 
ligste dele af den forskning, der falder ind 
under begrebet, må derfor nok karakteri- 
seres som målforskning. 

Men jeg mener, at det nok på dette 
tidspunkt vil være vanskeligt at foretage 
en egentlig afgrænsning og vel navnlig at 
foretage en prioritering af, hvilke opgaver 
man måtte gå i gang med, og også på den 
baggrund finder jeg det rigtigst at vente 
med en dyberegående debat og stilling- 
tagen, indtil vi har resultatet af det arbejde, 
som er sat i gang i Forskningens Fælles- 
udvalg. 

Forslaget opfordrer regeringen til at op- 


